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Grøfter. 

Før 50’erne var der især om vinteren blankt vand overalt i Vester Husby. Afvanding og dræning i 50’erne 

gjorde området brugbart, men navne som Dommersø, Vester Mosevej, Bækbyvej, Øhusevej, Øbyvej og 

Kjær vidner om fortiden. Fra Vedersø Klit sejlede man faktisk tidligere til Vedersø. Nogle husker måske 

Kornbjerg Bro? Der stod dog stadig vand mange steder og fårehullerne på ”den Nordatlantiske Klithede” 

var fulde af vand til glæde for de græssende kreaturer. Især om vinteren stod vandet højt. Det er stadig 

naturligt for ”den amfibianske randzone” og derfor kan det være nødvendigt med dræn omkring husene. 

 

I 1989 blev vores grøftesystem gennemført solidarisk for at undgå kloakering. Det bevirkede lavere 

grundvandstand og vores miler og sivedræn fungerede. Desværre ændredes faunaen også! Nu er vi 

kloakeret og sænkningen af grundvandstanden er ikke længere nødvendig. Derfor foreslår jeg, medens vi 

stadig er nogle, der kender til system og aftaler, at bestyrelsen til næste generalforsamling skitsemæssigt 

opstiller tre scenarier til beslutning: 

 

1. Et nødtørftigt indskrænket grøftesystem opretholdes som støtte til HoK’s afvandingssystem. 

Skitseret omfang, konsekvenser og økonomi? 

2. Et totalt vedligeholdt grøftesystem som nu. 

Skitseret omfang, konsekvenser og økonomi. Herunder solidarisk betaling eller betalt af berørte? 

3. At vi helt undlader at vedligeholde noget af vores grøftesystem og udelukkende forlader os på 

HoK’s afvanding. 

Konsekvenser.  

 

Scenarierne skal naturligvis opstilles i koordination med HoK’s planer og kan blandt andet benytte Rambølls 

kortlægninger fra sagen om kloakering. 
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